

No. 40015

Multilateral

Agreement instituting the Order of the Caribbean Community. Port of Spain, 26 February 1991

Entry into force: *28 May 1991, in accordance with article XIII (see following page)*

Authentic text: *English*

Registration with the Secretariat of the United Nations: *Caribbean Community, 1 March 2004*

Multilatéral

Accord instituant l'Ordre de la Communauté des Caraïbes. Port of Spain, 26 février 1991

Entrée en vigueur : *28 mai 1991, conformément à l'article XIII (voir la page suivante)*

Texte authentique : *anglais*

Enregistrement auprès du Secrétariat des Nations Unies : *Communauté des Caraïbes, 1er mars 2004*

Participant	Definitive signature
Antigua and Barbuda	7 Mar 1991 s
Bahamas with reservation ¹	26 Feb 1991 s
Barbados	14 May 1991 s
Belize	26 Feb 1991 s
Dominica with reservation ¹	28 May 1991 s
Grenada	14 May 1991 s
Guyana	26 Feb 1991 s
Jamaica	26 Feb 1991 s
Montserrat	4 Mar 1991 s
Saint Kitts and Nevis	8 Mar 1991 s
Saint Lucia	26 Feb 1991 s
Saint Vincent and the Grenadines	14 May 1991 s
Trinidad and Tobago	26 Feb 1991 s

Participant	Signature définitive
Antigua-et-Barbuda	7 mars 1991 s
Bahamas avec réserve ¹	26 févr 1991 s
Barbade	14 mai 1991 s
Belize	26 févr 1991 s
Dominique avec réserve ¹	28 mai 1991 s
Grenade	14 mai 1991 s
Guyana	26 févr 1991 s
Jamaïque	26 févr 1991 s
Montserrat	4 mars 1991 s
Saint-Kitts-et-Nevis	8 mars 1991 s
Saint-Vincent-et-les Grenadines	14 mai 1991 s
Sainte-Lucie	26 févr 1991 s
Trinité-et-Tobago	26 févr 1991 s

¹ For the texts of the reservations made upon definitive signature, see p. 213 of this volume. Pour les textes des réserves faites lors de la signature définitive, voir p. 213 du présent volume.

[ENGLISH TEXT — TEXTE ANGLAIS]

AGREEMENT INSTITUTING THE ORDER OF THE CARIBBEAN COMMUNITY

The Governments of Member States of the Caribbean Community

Having considered it most desirable that an appropriately designated high honour should be instituted and be conferred, from time to time, on nationals of Member States of the Community who have made outstanding contributions to the development of the Caribbean Region;

Desirous of inaugurating the award of the honour at the Twelfth Meeting of the Conference of Heads of Government of the Caribbean Community in 1991;

Hereby agree as follows:

Article I. Definitions

In this Agreement -

- (a) "the Community" means the Caribbean Community;
- (b) "the Conference" means the Conference of Heads of Government of the Caribbean Community;
- (c) "Member State" means a Member State of the Caribbean Community;
- (d) "national" means a person who -
 - (i) is a citizen of a Member State; or
 - (ii) has a connection with a Member State of a kind which entitles that person to be regarded as belonging to, or, if it be so expressed, as being a native or resident of the Member State for the purposes of such laws thereof relating to immigration as are for the time being in force;
- (e) "the Order" means the Order of the Caribbean Community.

Article II. Institution of the Order of the Caribbean Community

The Order of the Caribbean Community is hereby instituted and shall consist of its members and every national of a Member State upon whom the Order is conferred shall be a member of the Order.

Article III. Eligibility for Appointment to Membership of the Order

1. Appointment to membership of the Order shall be reserved only for nationals of Member States who have made outstanding contributions to the development of the Caribbean Region.
2. The award of membership of the Order may be conferred upon a person posthumously.

Article IV. Awards

Awards of membership of the Order shall be conferred by the Conference.

Article V. The Advisory Committee

1. There shall be an Advisory Committee (hereinafter referred to as "the Committee") for the purposes of the Order and shall be constituted as provided in paragraph 2.

2. The Committee shall consist of the following seven persons -

(a) the Director General of the Secretariat of the Organisation of Eastern Caribbean States, or his representative, representing those Member States of that Organisation which are Member States of the Caribbean Community;

(b) one representative of each of the other Member States of the Caribbean Community.

3. The Committee shall elect a Chairperson and a Deputy Chairperson from among its members.

4. Five members of the Committee, including the Chairperson or the Deputy Chairperson shall constitute a quorum at meetings of the Committee.

5. The Chairperson shall preside at meetings of the Committee and if the Chairperson is absent from any meeting, the Deputy Chairperson shall preside.

6. The Committee shall meet at such times as the business of the Committee may require and at such places as it may deem fit.

7. The Secretary-General of the Community shall provide administrative and secretarial services for the Committee and, without prejudice to the generality of the foregoing provisions of this paragraph, he shall -

(a) maintain records of the Order and of the proceedings of the Committee;

(b) arrange ceremonies for the conferring of the Order on members and perform such other functions in connection with the Order as the Conference may direct, or the Committee may specify.

8. Subject to the provisions of this Article, the Committee shall have power to regulate its own proceedings.

Article VI. Functions of the Committee

1. The Committee shall -

(a) make investigations, as it thinks fit, to identify persons, whether living or dead, upon whom the Order may be conferred;

(b) consider nominations of nationals of Member States made by Governments of Member States;

(c) submit to the Conference its recommendations for awards of membership of the Order and tender advice to the Conference on any other matter concerning the Order.

2. Nothing in paragraph 1 shall be construed as affecting the right of the Conference to confer the award on a person who may not have been recommended by the Committee for the award.

Article VII. Privileges of Members of the Order

1. A member of the Order is entitled to -

(a) be styled "Honourable" before that member's name and to have the suffix "O.C.C." placed after the name of the member;

(b) wear as a decoration on appropriate occasions the insignia, struck in gold, and the ribbon, of the Order;

(c) reside and engage in gainful occupation in any Member State and to acquire and dispose of property in the same manner in all respects as citizens of any Member State;

(d) be issued with a travel document designed to facilitate travel within the Caribbean Community and which would enjoy in every Member State a like status as a diplomatic passport issued by or on behalf of the Government of any such State.

2. The spouse of a member of the Order and those children of a member who have not attained the age of eighteen years shall be accorded the privilege conferred by paragraph 1(d).

3. A member of the Order shall be appropriately ranked in order of precedence at State and official functions, while in a Member State, as may be decided by that Member State.

Article VIII. Register of Members of the Order

Each Member State shall cause to be kept a register of members of the Order and shall enter therein the names of persons on whom the Order has been conferred showing the following particulars:

(a) the full name, address and designation of the member of the Order;

(b) the date on which the Order was conferred.

Article IX. Implementation

Each Member State hereby undertakes to take such action as is necessary to make effective in its territory the provisions of this Agreement.

Article X. Authority of the Conference

The final authority for the interpretation or application of this Agreement is the Conference and pursuant thereto, it may, from time to time, give directions for the better carrying out of the provisions of this Agreement.

Article XI. Amendment

This Agreement may be amended by the Contracting Parties by decision of the Conference.

Article XII. Signature

This Agreement shall be deposited with the Secretary-General of the Community and shall be open for signature on behalf of the Governments of Member States.

Article XIII. Entry into Force

This Agreement shall enter into force on signature on behalf of the Governments of all Member States.

In witness whereof, the duly authorised representatives of the Contracting Parties have signed this Agreement.

Done in a single copy which shall be deposited with the Secretary-General of the Caribbean Community who shall transmit certified copies to all of the Contracting Parties.

SIGNED BY V.C. BIRD

For the Government of Antigua and Barbuda
on the 7th day of March, 1991 at St. John Antigua

SIGNED BY LYNDEN PINDLING

For the Government of the Bahamas
on the 26th day of February 1991 at Port-of-Spain, Trinidad and Tobago

INITIALED LES

SIGNED BY MAURICE KING
For the Government of Barbados on the 14 day of May 1991

SIGNED BY GEORGE PRICE

For the Government of Belize on the 26th day of February 1991
at Port-of-Spain, Trinidad and Tobago

SIGNED BY M. EUGENIA CHARLES

For the Government of Dominica on the 28th day of May 1991 at Roseau, Dominica

SIGNED BY FRANCIS ALEXIS

For the Government of Grenada on the 14 day of May 1991 at Bridgetown, Barbados

SIGNED BY H. HOYTE

For the Government of Guyana on the 26th day of February 1991
at Port-of-Span, Trinidad and Tobago

SIGNED BY [ILLEGIBLE]

For the Government of Jamaica on the 26th day of February 1991
at Port-of-Span, Trinidad and Tobago

SIGNED BY J.A. OSBORNE

For the Government of Montserrat on the 4th day of March, 1991 at Plymouth, Montserrat

SIGNED BY KENNEDY SIMMONDS

For the Government of Saint Christopher and Nevis on the 8th day of March 1991
at Basseterre, St. Kitts

SIGNED BY J.COMPTON

For the Government of Saint Lucia on the 26th day of February 1991 at Port-of-Span,
Trinidad and Tobago

SIGNED BY J. PETERS

For the Government of Saint Vincent and the Grenadines
on the 14 day of May 1991 at Dover Convention Centre, Barbados

SIGNED BY A.N.R. ROBINSON

For the Government of Trinidad and Tobago on the 26th day of February 1991
at Port-of-Span, Trinidad and Tobago

[TRANSLATION — TRADUCTION]

ACCORD INSTITUANT L'ORDRE DE LA COMMUNAUTÉ DES CARAÏBES

Les gouvernements des États membres de la Communauté des Caraïbes,

Étant d'avis qu'il serait hautement souhaitable qu'une grande distinction honorifique nommément désignée soit instituée et décernée, de temps à autre, à des ressortissants d'États membres de la Communauté qui ont contribué de façon remarquable au développement de la région des Caraïbes;

Désireux d'inaugurer l'attribution d'une distinction à la douzième réunion de la Conférence des chefs de gouvernement de la Communauté des Caraïbes en 1991;

Sont convenus de ce qui suit :

Article premier. Définitions

Aux fins du présent Accord :

- a) "La Communauté" désigne la Communauté des Caraïbes;
- b) "La Conférence" désigne la Conférence des chefs de gouvernement de la Communauté des Caraïbes;
- c) "État membre" désigne un État membre de la Communauté des Caraïbes;
- d) "Ressortissant" désigne une personne qui :
 - i) Est un citoyen d'un État membre; ou
 - ii) A un lien avec un État membre de nature à lui permettre d'être considérée comme appartenant à l'État membre ou, lorsqu'il est ainsi indiqué, comme étant originaire ou résident de l'État membre aux fins de la législation en ce sens concernant l'immigration présentement en vigueur;
- e) "L'Ordre" désigne l'Ordre de la Communauté des Caraïbes.

Article II. Institution de l'Ordre de la Communauté des Caraïbes

L'Ordre de la Communauté des Caraïbes est institué et se compose de ses membres et chaque ressortissant d'un État membre auquel l'Ordre est décerné est un membre de l'Ordre.

Article III. Conditions d'attribution du statut de membre de l'Ordre

1. Une nomination au statut de membre de l'Ordre ne s'adresse qu'aux ressortissants des États membres qui ont contribué de façon remarquable au développement de la région des Caraïbes.

2. Le statut de membre de l'Ordre ne peut être décerné à une personne à titre posthume.

Article IV. Prix

Le statut de membre de l'Ordre est décerné par la Conférence.

Article V. Le Comité consultatif

1. Un Comité consultatif (ci-après dénommé "le Comité") est créé aux fins de l'Ordre et est constitué de la manière prévue au paragraphe 2.

2. Le Comité se compose des sept personnes suivantes :

a) Le Directeur général du Secrétariat de l'Organisation des États des Caraïbes orientales, ou son représentant, représentant les États membres de ladite Organisation qui sont des États membres de la Communauté des Caraïbes;

b) Un représentant de chacun des autres États membres de la Communauté des Caraïbes.

3. Le Comité élit un président et un vice-président parmi ses membres.

4. Lors des réunions du Comité, cinq membres du Comité, y compris le président ou le vice-président, sont nécessaires pour atteindre le quorum.

5. Le président préside les réunions du Comité et, s'il est absent lors d'une réunion, le vice-président assume la présidence.

6. Le Comité se réunit au moment où l'exigent ses activités et en des endroits qu'il juge appropriés.

7. Le Secrétaire général de la Communauté fournit au Comité les services administratifs et de secrétariat et, sans préjudice du caractère général des dispositions ci-après du présent paragraphe :

a) Il tient à jour les comptes rendus de l'Ordre et des travaux du Comité;

b) Il organise des cérémonies pour l'attribution de l'Ordre aux membres et accomplit d'autres fonctions relatives à l'Ordre dont peut le charger la Conférence ou que le Comité pourrait déterminer.

8. Sous réserve des dispositions du présent article, le Comité est habilité à établir sa propre procédure.

Article VI. Fonctions du Comité

1. Le comité :

a) Procède à toute enquête qu'il juge opportune afin d'identifier des personnes, vivantes ou décédées, auxquelles l'Ordre peut être décerné;

b) Examine les candidatures de ressortissants d'États membres présentées par leurs gouvernements;

c) Soumet ses recommandations à la Conférence au sujet de l'attribution du statut de membre de l'Ordre et fournit des avis à la Conférence sur toute autre question concernant l'Ordre.

2. Aucune disposition du paragraphe 1 n'est interprétée comme affectant le droit de la Conférence à décerner le statut de membre à une personne qui n'a pas été recommandée par le Comité à ce titre.

Article VII. Privilèges des membres de l'Ordre

1. Un membre de l'ordre est en droit :

a) D'apposer le titre "Honorable" et le suffixe "OCC", avant et après son nom, respectivement ;

b) D'arborer, lors d'occasions appropriées, l'insigne frappé d'or et le ruban de l'Ordre;

c) De résider dans l'un quelconque des États membres et à y exercer une activité rémunérée ainsi qu'à acquérir et vendre des biens de la même manière que tous autres citoyens d'un État membre;

d) De se voir délivrer un document de voyage conçu pour faciliter les déplacements à l'intérieur de la Communauté des Caraïbes et qui jouirait dans tous les États membres du même statut que le passeport diplomatique délivré par les gouvernements desdits États ou en leur nom.

2. Le conjoint d'un membre de l'Ordre et ses enfants de moins de 18 ans bénéficient du privilège accordé à l'alinéa d) du paragraphe 1.

3. Un membre de l'Ordre est classé selon un rang approprié par ordre de préséance aux fonctions d'État et cérémonies officielles lorsqu'il se trouve dans un État membre, de la manière que ledit État membre pourra en décider.

Article VIII. Registre des membres de l'Ordre

Chaque État membre est chargé de conserver un registre des membres de l'Ordre et d'y inscrire le nom des personnes ayant reçu l'Ordre avec les précisions suivantes :

a) Le nom, l'adresse et le titre complets du membre de l'Ordre;

b) La date à laquelle l'Ordre lui a été décerné.

Article IX. Application

Chaque État membre s'engage à prendre toute mesure qui sera nécessaire afin que les dispositions du présent Accord soient appliquées de manière effective sur son territoire.

Article X. Autorité de la Conférence

La Conférence est l'autorité finale s'agissant de l'interprétation ou de l'application du présent Accord et, en vertu de celui-ci, elle peut, de temps à autre, donner des instructions dans le but d'assurer une meilleure exécution des dispositions du présent Accord.

Article XI. Amendement

Le présent Accord peut être modifié par les Parties contractantes par décision de la Conférence.

Article XII. Signature

Le présent Accord est déposé auprès du Secrétaire général de la Communauté et est ouvert à la signature au nom des gouvernements des États membres.

Article XIII. Entrée en vigueur

Le présent Accord entre en vigueur à la signature au nom des gouvernements de tous les États membres.

En foi de quoi les représentants des Parties contractantes, à ce dûment autorisés, ont signé le présent Accord.

Fait en un seul exemplaire qui est déposé auprès du Secrétaire général de la Communauté des Caraïbes qui en transmet des copies certifiées conformes à toutes les Parties contractantes.

Pour le Gouvernement d'Antigua-et-Barbuda :

V. C. BIRD

St. John's, Antigua, le 7 mars 1991

Pour le Gouvernement des Bahamas :

LYNDEN PINDLING

Port-of-Spain, Trinité-et-Tobago, le 26 février 1991

Pour le Gouvernement de la Barbade :

(PARAPHÉ) LES

Maurice King

Le 14 mai 1991

Pour le Gouvernement du Belize :

GEORGE PRICE

Port-of-Spain, Trinité-et-Tobago, le 26 février 1991

Pour le Gouvernement de la Dominique :

EUGENIA CHARLES

Roseau, Dominique, le 28 mai 1991

Pour le Gouvernement de la Grenade :

FRANCIS ALEXIS

Bridgetown, Barbade, le 14 mai 1991

Pour le Gouvernement du Guyana :

H. HOYTE

Port-of-Spain, Trinité-et-Tobago, le 26 février 1991

Pour le Gouvernement de la Jamaïque :

ILLISIBLE

Port-of-Spain, Trinité-et-Tobago, le 26 février 1991

Pour le Gouvernement de Montserrat :

J. A. OSBORNE

Plymouth, Montserrat, le 4 mars 1991

Pour le Gouvernement de Saint-Christophe-et-Nevis :

KENNEDY SIMMONDS

Basseterre, Saint-Kitts, le 8 mars 1991

Pour le Gouvernement de Sainte-Lucie :

J. COMPTON

Port-of-Spain, Trinité-et-Tobago, le 26 février 1991

Pour le Gouvernement de Saint-Vincent-et-les Grenadines :

J. PETERS

Dover Convention Centre, Barbade, le 14 mai 1991

Pour le Gouvernement de la Trinité-et-Tobago :

A. N. R. ROBINSON

Port-of-Spain, Trinité-et-Tobago, le 26 février 1991

Ministère des affaires étrangères

RESERVATIONS MADE UPON DEFINITIVE SIGNATURE/
RÉSERVES FAITES LORS DE LA SIGNATURE DÉFINITIVE

BAHAMAS/BAHAMAS

[ENGLISH TEXT — TEXTE ANGLAIS]

"The Government of the Commonwealth of The Bahamas does not consider itself bound by the provisions of paragraph 1(c) Article VII of the Agreement, having regard to its national laws."

[TRANSLATION — TRADUCTION]

"Le Gouvernement du Commonwealth des Bahamas ne se considère pas lié par les dispositions de l'alinéa c) du paragraphe 1 de l'article VII de l'Accord, eu égard à sa législation nationale."

DOMINICA/DOMINIQUE

[ENGLISH TEXT — TEXTE ANGLAIS]

The Government of the Commonwealth of Dominica does not consider itself bound by the Provisions of Paragraph 2 of Article VII of the Agreement in so far as the privilege conferred by Paragraph 1 (d) of Article VII extends to those children of a member of the Order of the Caribbean Community who have not attained the age of eighteen years.

[TRANSLATION — TRADUCTION]

Le Gouvernement du Commonwealth de la Dominique ne se considère pas lié par les dispositions du paragraphe 2 de l'article VII de l'Accord dans la mesure où le privilège accordé par l'alinéa d) du paragraphe 1 de l'article VII s'étend aux enfants d'un membre de l'Ordre de la Communauté des Caraïbes qui sont âgés de moins de 18 ans.

